
نه حاشيه نشينند و نه در حاشيه هاي شهر زندگي 
مي كنند، اما فقرشان با فقيرترين مناطق محروم 
گاهي برابري مي كند و گاهي حتي بيش�تر است. 
كافي است تا س�ري به مناطق مياني شهر تهران 
همچون منطقه 12 يا 15 بزنيد ت�ا دريابيد اوضاع 
از چه قرار اس�ت، اما اعضاي ش�وراي شهر پنجم 
نيازي نمي بينند به اين مناطق س�ر بزنند وقتي 
بر سر سفره هفت س�ين 14 ميليون توماني شان 
مي نش�ينند ! وقتي رئي�س كميس�يون برنامه و 
بودجه شوراي ش�هر تهران به صراحت مي گويد 
»تهراني  ها باي�د هزين�ه زندگ�ي در پايتخت را 
پرداخت كنند« ، يعني منتخبان ش�وراي ش�هر 
معتقدند پايتخت ش�هر پولدارهاست و فقرا بايد 
از اين ش�هر بروند. اين در حالي است كه اكثريت 
جمعيت پايتخت را همين اقشار متوسط و ضعيف 
اقتصادي تش�كيل مي دهند و هنر شوراي شهر 
و ش�هرداري تبدي�ل تهران ب�ه ش�هر پولدارها 
نيست، بلكه تلاش براي كاهش فقر و نابرابري هاي 
اجتماعي براي مردمي اس�ت كه اتفاقاً بيشترين 
عوارض را پرداخت مي كنند و بنا به تعبير رئيس 
مؤسس�ه مطالعات و تحقيقات اجتماعي تهران 
تبديل به كالايي ش�ده ك�ه همه از آن اس�تفاده 
مي كنند، ام�ا هزين�ه اش ب�ر گ�ردن فقراس�ت!

این واقعیت را نباید از نظر دور داشت که گران کردن 
هزینه زندگی در پایتخت، فقط تهرانی ها را متضرر 
نمی کند، بلکه گرانی در تهران به سراسر ایران تسری 
پیدا می کند.  اما مدیران بالانشین مدیریت شهری 
که دغدغه مادیات و رفاه ندارند، این موضوع برایشان 
اهمیت ندارد. البته این طرز تفکر مختصر این شورا و 
مجموعه مدیریت جدید شهری نیست، سابق بر این 
هم، هم حزبی های اعضای شورای پنجم شورای تهران 

چنین نظرات شاذی ارائه کرده اند. 
اولین س��خنان محمدعلی نجفی در قب��ل و بعد از 
انتخاب خ��ود به عن��وان ش��هردار ته��ران، درباره 
بی پولی تهران بود؛ چهره ای که در جریان سیاسی 
کارگزاران ق��رار می گیرد و ح��الا کناره گیری را بر 
ماندن ترجیح داده است. حالا الویری درباره پرداخت 
هزینه های زندگی در تهران س��خن می گوید. انگار 
این طرح طرفداران زیادی در دولت روحانی و میان 
اصلاح طلبان دارد و هر گاه که بحث مدیریت تهران 
مطرح شده اصلاح طلبان به افزایش هزینه شهر تهران 

و اخذ آن از شهروندان این شهر صحبت کرده اند. 
در حال حاضر که دوباره مدیریت شهری مانند تهران 
به دست اصلاح طلبان افتاده اس��ت،  ایده مدیریت 
طبقاتی و جداسازی مردم از یکدیگر به شکلی جدی 

مطرح می شود. 
غلامحسین کرباس��چی ش��هردار جنجالی تهران 
در س��ال های 68 تا 77 نیز دیدگاهی صریح و بدون 

حاشیه درباره گران کردن تهران داشته و دارد. 

بنابر گزارشی که روزنامه ش��رق در یازدهم آبان ماه 
96 و در آستانه نشستن نجفی بر صندلی شهرداری 
تهران نوشته، در همه چهار دهه پس از انقلاب جریان 
سیاسی چپ، کارگزاران، اصلاح طلبان و همه مدیران 
تکنوکرات به صراحت درباره موض��وع گران کردن 
تهران و کسب هزینه های خودش از خودش صحبت 
کرده اند.   مرحوم هاشمی رفسنجانی هم درباره اداره 
تهران چنین نظري داشت:  »تهران باید آنقدر گران 

شود که فقط پولدار ها بمانند!«.
راه حل شهردار مستعفي تهران هم براي ترافیک حول 
همین محور مي چرخید. نجفی گفته بود: گران کردن 
استفاده از خودروی شخصی راه حل مشکل ترافیک 
تهران است. در چنین ش��رایطي اظهار نظر وزیر راه 
هم جالب توجه است که اعتقاد دارد »تا بنزین اینقدر 

ارزان است جاده ها امن نمی شود«. 
 نگاه هاي لیبرالیستي و نئو لیبرالیستي شاید ویژگي 
تفکر جریان اصلاحات و کارگزاران باشد با این تفاوت 
که ویژگي هاي چنین نظام هایي را هم به درس��تي 

رعایت نمي کنند و همین خامي و ناکارآمدي در همه 
حوزه هاي تصمیم گیري و اجرایي هم موجب شد تا 
شوراي اول به انحلال کش��یده شود. حالا با گذشت 
چند دوره از شوراي ش��هر و تجاربي که مي توانست 
چراغ راه اعضاي ش��وراي پنجم باش��د، انگار دوباره 
همان فضا در حال تکرار است از ناکارآمدي هایي که 
تنها به تغییر اسم خیابان ها و مکان هاي ساخته شده 
در دوره هاي قبلي محدود ش��ده و حالا هم ماجراي 
استعفاي شهردار. ماجرا اما به همین جا ختم نمي شود 
و اظهارنظرهاي اعضاي شورا حکایت از روند دنباله دار 
حواش��ي و ناکارآمدي دارد. همانگونه که حس��ین 
مرعشي گزینه احتمالي شهرداري تهران سال گذشته 
و در جریان انتخاب شهردار وقتي مي خواست برنامه 
ارائه کند، گفت »  زندگي در تهران باید گران ش��ود «  
حالا که مرتضي الویري، رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شوراي شهر تهران در واکنش به این سؤال که 
چگونه مي توان فشار اقتصادي به اقشار کم درآمد را 
کاهش داد و این عوارض عادلانه تقسیم شود، معتقد 

است: »هر کسي در شهر تهران زندگي مي کند، باید 
هزینه زندگي در آن را بپردازد.«

  بيرون كردن فقرا از پايتخت
بیرون ک��ردن فق��را از پایتخت با تئ��وري افزایش 
هزینه هاي زندگي در حالي از سوي منتخبان مردم 
در ش��وراي ش��هر صورت مي گیرد که سفره هفت 
س��ین 14 میلیون توماني شوراي ش��هر تهران در 
نوروز امسال حاشیه ساز شد؛ ش��ورایي که تاکنون 
هیچ خروجي ملموسي نداش��ته است. هفت سین 
14 میلیون توماني براي ساختمان بهشت اما شاید 
براي ما خیلي اشرافي و غیر عادي به نظر برسد. وقتي 
اعضاي شوراي پایتخت در محله ها و خانه هاي اشرافي 
زندگي مي کنند، بدیهي است سفره هاي هفت سین 
خانگي شان هم از چنین قاعده اي تبعیت مي کند و 
این ماجرا در تمامي ارکان زندگي شان جاري است. 
مردمي که به امید بهتر شدن شرایط به فهرست امید 
رأي دادند شاید فکرش را هم نمي کردند اعضاي این 
فهرست قرار اس��ت پایتخت را به شهري بهتر براي 
خودشان و پولدارها تبدیل کنند و اقشار متوسط و 
ضعیف یا باید قادر باشند هزینه هاي زندگي  را در این 

شهر بپردازند یا از تهران بروند! 
 هزينه تهران بر گردن فقراست

به گفته رئیس مؤسسه مطالعات و تحقیقات اجتماعي 
دانشگاه تهران تحقیقات نشان مي دهد که بیشترین 
عوارض از سوي گروه هاي فقیر پرداخت مي شود. در 
حقیقت تهران تبدیل به کالایي شده که همه از آن 

استفاده مي کنند، اما هزینه اش بر گردن فقر است. 
از نگاه ایماني جاجرمي بعد از بحران رکود و رش��د 
منفي اقتصادي در سال هاي گذشته، آنچه بیش از 
همه در ش��هر خود نمایي مي کند، مسئله نابرابري 
است. نابرابري در سطح تهران کاملًا مشهود است و 
مي بینیم تعداد کودکان کار و دستفروشي افزایش و 
مهاجرت از استان هاي محروم مانند خراسان شمالي 

شدت یافته است. 
این استاد دانشگاه پیش از این نیز با بیان اینکه فقر و 
نابرابري اقتصادي چالش بزرگي است که هم دولت و 
هم شهرداري با آن درگیر هستند، گفته بود: اگر آقاي 
نجفي خود به نبود عدالت اجتماعي باور دارد، باید با 
تمام توان به دنبال راهکارهایي براي کاهش نابرابري 
باشد. این امر نیازمند چندین پیش شرط است و یکي 
از شاخص هاي اصلي آن، ثبات مدیریت است. با توجه 
به شرایط بحراني تهران آقاي نجفي باید تضمین دهد 
که صبورانه و تا پاي جان به تعهدات خود پایبند باشد. 
همچنین تعهد بدهد که چهار س��ال بماند، چراکه 
اگر پس از یک سال استعفا دهد، اوضاع تهران بدتر 
خواهد شد.  حالا با اظهاراتي نظیر پرداخت هزینه هاي 
زندگي در تهران یا رفتارهاي تجملاتي همچون پهن 
کردن هفت سین 14 میلیوني بهتر مي توان به این 

بدتر شدن اوضاع پي برد. 
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عضو شورايعالي انقلاب فرهنگي: ساختار شورا جواب نمي دهد؛ اعضا بايد كار اصلي شان شورايعالي انقلاب فرهنگي باشد، نه چيز 
ديگري و در كنار آن جلسات شورا را هم شركت كنند. مصوبات شورا در وزارتخانه ها اجرايي نمي شود

ساختار ناکارآمد شورايعالي انقلاب فرهنگي

 نقشه مديران بالاشهرنشين
 براي گران کردن زندگي در تهران

 تفكر منتخبان شوراي شهر فعلي همانند شوراي شهر اول ها و هم حزبي هايشان است
 كه معتقدند پايتخت شهر پولدارهاست و فقرا بايد از اين شهر بروند

اهميت، نقش و جايگاه مهم ش�ورايعالي انقلاب 
فرهنگي بر كسي پوشيده نيست، اما در سال هاي 
اخير نقدهاي مختلفي در راستاي عملكرد اين 
قرارگاه فرهنگي - اجتماعي به گوش مي رسد؛ 
نهادي كه به عنوان يكي از بالاترين دستگاه هاي 
تصميم گي�ر و تأثير گ�ذار در ام�ور اجتماعي و 
فرهنگي محس�وب مي ش�ود و به لحاظ شأنيت 
نيز مي توان جايگاه هم پاي نهادهاي قانونگذار 
همچون مجلس شوراي اسلامي براي آن در نظر 
گرفت، اما اخيراً بنا بر دلاي�ل مختلف اين نهاد 
تنها پوسته ظاهري خود را در اتخاذ تصميمات 
حفظ ك�رده و ت�ا حدي ش�أن سياس�تگذاري 
اين ش�ورا مورد غفلت قرار واقع ش�ده اس�ت. 
به گونه اي ك�ه از تعاريف اصل�ي و توصيف هاي 
صورت گرفت�ه درب�اره آن به عن�وان » قرارگاه 
مركزي فرهنگي كشور« نيز فاصله گرفته است. 
بخشي از اين نقدها به س�اختار و عدم ضمانت 
اجراي�ي قوانين مص�وب ش�ده آن بر مي گردد 
و بخش ديگر ب�ه ضعف در تصميم س�ازي هاي 
اين نه�اد بر مي گردد ك�ه به رغم آنك�ه ميزبان 
حضور جمعي از مس�ئولان رده بالاي كش�وري 
اس�ت، اما دقيقاً بر همين اس�اس و بنا به دليل 
همين ابوالمشاغل بودن از ظرفيت هاي موجود 
اس�تفاده نمي كنند. اكنون نيز در دامنه همين 
نقدها به گفته يكي از اعضاي شورايعالي انقلاب 
فرهنگي بايد ساختار ش�ورا به گونه اي باشد كه 
بتواند بر اجراي قوانين مصوبش نظارت كرده و 
در صورت عدم اجرا با متخلف�ان برخورد كند. 
از آنجایي که شورایعالي انقلاب فرهنگي به نوعي و 
در تعریفي ستاد کل فرهنگ و علم کشور محسوب 
مي شود، وظایف متعددي را بر دوش دارد که دامنه 
آن از تدوین و تصویب اصول، اهداف، سیاست ها و 
برنامه ریزي فرهنگي و علمي کشور، تدوین نقشه 
مهندس��ي فرهنگي کش��ور و روزآمد ک��ردن آنها 
گرفته است تا ارزیابي و طراحي برنامه هاي توسعه 
فرهنگي، علمي و اجتماعي کشور و از همه مهم تر 
سیاستگذاري در زمینه هاي مختلف، اما به رغم شرح 
چنین وظایفي و گستره دامنه این اختیارات شأنیت 

واژه سیاس��تگذاري به دلایل مختلف ساختاري و 
تصمیم سازي جمعي در بوته نقد واقع شده است. 

نقد عملکرد شورایعالي انقلاب فرهنگي در قیاس 
با آرمان ها طي س��ال هاي اخیر تا جایي بود که در 
مواردي م��ورد تذکر رهبر معظم انق��لاب نیز واقع 
ش��د. چنانچه پیگیري مطالبه رهبر انقلاب درباره 
سند ۲۰۳۰ در نخستین جلسه شورایعالي انقلاب 
فرهنگي با ابراز گله مندي به اعضاي این ش��ورا بود 
که فرمودند: »آنها باید مراقب��ت مي کردند و نباید 
مي گذاشتند که کار به اینجا بکش��د که ما بیاییم 
و جلوي این کار را بگیریم.« یا تذکر به شورایعالي 
انقلاب فرهنگي در زمینه حل مشکل نخبگان علمي 
از دیگر مواردي بود که پس از آن رهبر انقلاب مجدداً 

فرمودند: »موضوع به درستي پیگیري نشد.«
   ساختارهاي غلط، مانع از تحقق مصوبات 

شورا
اکن��ون نیز به گفته حجت الاس��لام والمس��لمین 
عبدالحس��ین خس��روپناه، دبیر هیئ��ت و رئیس 
دبیرخانه حمایت از کرسي هاي نظریه پردازي نقد 
و مناظره شورایعالي انقلاب فرهنگي باید ساختار 
ش��ورا به گونه اي باش��د که بتواند بر اجراي قوانین 

مصوب��ش نظارت ک��رده و در صورت ع��دم اجرا با 
متخلفان برخورد کند. 

وي در بحث اصلاحات ساختاري این شورا معتقد 
است: ساختارهاي غلطي که هس��ت اجازه تحقق 
مصوبات ش��ورایعالي انقلاب فرهنگي را نمي دهد، 
بنابراین در نقد شورایعالي باید این مسائل را هم در 
نظر بگیریم که یا مصوبات شورا عملیاتي تر بشود یا 

ساختارها تغییر کند. 
خس��رو پناه همچنین در زمینه عملکرد شخصیت 
حقیقي و حقوقي در این نهاد مي گوید: اینکه عده اي 
به صورت یک هفته در میان یک جلسه دو ساعته 
بگیرند و درباره مسائلي صحبت کنند که آیا تصویب 
شود یا تصویب نشود، مشکل دارد. البته قانون اجازه 
داده که رئیس قوه مجریه، رئیس این شوراس��ت و 
در صورت نبود وي، رؤس��اي قواي دیگر مي توانند 
ریاس��ت این قوه را برعهده بگیرن��د، ولي در حال 
حاضر اگر رئیس قوه مجریه نباشد، جلسات تعطیل 

مي شود که این یک آسیب جدي است. 
وي در ادامه تصریح مي کند: متفکرترین آدم ها هم 
اگر یک هفته در میان دو س��اعت کنار هم باشند، 
نمي توانند براي قرارگاه فرهنگي کشور برنامه ریزي 

کنند. این س��اختار جواب نمي ده��د، مقام معظم 
رهبري انتظار داش��تند ک��ه ش��ورایعالي انقلاب 
فرهنگي قرارگاه فرهنگي کش��ور باش��د، بنابراین 
افرادي که عضو شورایعالي انقلاب فرهنگي هستند، 
باید کار اصلي شان شورایعالي انقلاب فرهنگي باشد، 
نه اینکه کار اصلي چیز دیگري باش��د و در کنار آن 

جلسات شورا را هم شرکت کنند. 
با این ساختار شورا نمي تواند قرارگاه فرهنگي باشد، 
البته این ایراد به ساختار است نه افراد و اگر به جاي 
این افراد کساني دیگر هم باشند، باز این نقد وجود 
دارد. ما نخبگان کشور را در این شورا جمع کردیم، 

ولي ساختار، ساختار قرارگاهي نیست. 
  ضرورت هاي تبيين ضمانت اجرايي 

این عضو ش��ورایعالي انقلاب فرهنگي خود معتقد 
است: اعضاي ش��ورایعالي انقلاب فرهنگي که قرار 
است قرارگاه فرهنگي کشور را مدیریت کنند، باید 
به طور مداوم کار کارشناسي انجام دهند. ما در حال 
حاضر در یک جنگ فرهنگي به  س��ر مي بریم و کار 
اول اعضاي شورا باید شورا باشد، ولي در حال حاضر 
اینگونه نیست و این مسئله اشکال از افراد نیست، 
بلکه اشکال ساختار است که اعضا را درگیر نمي کند 

و اگر این ساختار اصلاح شود، بهتر است. 
خسروپناه راهکار حل این مس��ئله را متکي بر این 
مي داند که اعضاي ش��ورا مسئولیتشان به گونه اي 
باشند که حداقل هفته اي س��ه روز به این قرارگاه 

فرهنگي بپردازند. 
وي در بخ��ش دیگ��ري از اظهارات خ��ود به عدم 
ضمان��ت اجرایي در مصوبات ش��ورا اش��اره کرد و 
مي گوید: مصوبات شورا به وزارتخانه هاي مربوطه 
ابلاغ مي شود و وزارتخانه ها موظف به اجرا هستند، 

ولي ضمانت اجرایي ندارند. 
حال آنکه لازم اس��ت افزون بر تمکین نس��بت به 
تذکرات و مواردي که به برگزاري جلس��ات منظم 
و برنامه ریزي هاي دقیق و اصولي این نهاد صورت 
مي گیرد، با انجام اصلاحات س��اختاري، در بحث 
آتش به اختیار در ح��وزه فرهنگي و فکري منتظر 
طرح و برنامه و کار و سیاس��تگذاري دقیق از سوي 

شورایعالي انقلاب فرهنگي بود. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 مهر سانا در توييتر نوشت: حمایت از کالاي ایراني رو با تعصب دنبال 
کنید؛ یعني مسئولان به جاي موضع گیري هاي متناقض و هزینه کردن 
وقت و سرمایه براي ایجاد حاشیه و التهاب در جامعه درباره فیلترتلگرام، 
روي تقویت یه پیام رسان داخلي از نظر سرعت، کمیت و کیفیت خدمات 

و امنیت، وقت و هزینه کنند، باسپاس 

 رضا آزاد در يك توييت پيرامون سنت وقف نوشت: در روستاي 
عزآباد یزد وقف نامه اي قدیمي وجود دارد که در آن آمده است اراضي 
نیم قفیز - معادل حدود 75 متر- منافع آن باید صرف طعمه  سگ کور 

شود. یعني براي سگ هاي مریض غذا تهیه شود.

 شهاب اسفند ياري با گرفتن اين اسكرين شات از صفحه توييتر 
همسر بيل گيتس نوشت: همسر بیل گیتس در مجموعه توییت هایي 
درباره تحولات جهاني اشاره کرده که سریع ترین کاهش نرخ باروري در 
تاریخ، مربوط به زنان ایران است. از متوسط 6/5 فرزند به متوسط 1/6 

فرزند طي 4 دهه؛ حتي کمتر از زنان امریکا با متوسط 1/9فرزند. 

  

امير علي صفا با انتش�ار اين عكس نوشت: یک عروس و داماد در 
شهرستان جم استان بوشهر ضمن عقد، شرط گذاشتند که براي بهبود 
وضعیت محیط زیس��ت با هم 1۲۰ نهال درخت مناسب با آب و هواي 

شهرستان بکارند.  

 شقايق منطقي در توييتر گفت: وزیر انقلابي کسي است که یه تنه 
همه بار مس��ئولیت فیلترینگ تلگرام رو بگیره نه مثل آذري جهرمي 

موش و گربه بازي دربیاره !

 احمد دستداران با انتش�ار اين تصوير در توييتر نوشت: اقدام 
شایسته صباغیان، نماینده مردم بافق وي ریز دریافتي هاي خود را به 
اطلاع عموم مردم به ویژه موکلین خود در پنج شهرستان مهریز، ابرکوه 

بافق، بهاباد و خاتم در استان یزد رساند. حبذا  

 حسين دهباشي در توييتر نوش�ت: در حالي که معمولاً بهترین 
هواي پایتخت مربوط به نخس��تین روز هاي فروردین است. براساس 
گزارش شرکت کنترل کیفیت هوا، تهران در تعطیلات نوروز ي امسال، 
تنها یک روز پاك داشته و در عوض هفت روز نس��بتاً سالم و پنج روز 
ناسالم براي گروه هاي حساس داش��ت. این بدترین سابقه در 1۰ سال 

اخیر است. 

     محمد قرباني با انتش�ار عكس جديد ماشين هاي پليس 
نوش�ت: تعدادي از لندکروز ه��اي جدید پلیس که گفته میش��ه 
هرک��دام 8۰۰ میلیون تومان قیمت داره به ج��اي به کارگیري در 
یگان هاي عملیاتي، زیر پاي فرماندهان س��تادي قرار گرفته است. 
جالبه که وقتي موضوع رو به یکي از فرماندهان ارش��د ناجا گفتم 

انگار نه انگار. 

عليرضا سزاوار

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

 معاون عمراني فرمانداري تهران گف��ت: افزایش قیمت بلیت مترو 
از اول اردیبهشت اجرا خواهد ش��د. در حال حاضر رانندگان تاکسي و 

اتوبوس حق افزایش کرایه نخواهند داشت. 
  دبیر کمیسیون آموزش مجلس گفت: یک شنبه هفته آینده با حضور 
وزیر آموزش و پرورش در این کمیسیون، موضوع عدم پرداخت مطالبات 

فرهنگیان بررسي مي شود. 
  مدیرکل دفتر بهب��ود تغذیه جامعه وزارت بهداش��ت با بیان اینکه 
ایرانیان ب��ا کمبود ویتامین D مواجه هس��تند، گف��ت: باید از طریق 

محصولات غذایي غني شده این ویتامین را به مردم رساند. 
  عضو هیئت مدیره انجمن علمي شنوایي شناسي ایران اعلام کرد: 
شرکت هاي وارد کننده و مغازه هاي فروش تجهیزات پزشکي حق ارائه 
سمعک و ارتباط مستقیم با بیمار را ندارند و تنها مرجع قانوني تجویز و 

ارائه سمعک به بیمار ادیولوژیست است. 
  دبیر دومین همایش چشم  پزش��کي بهاره ضمن هش��دار در مورد 
استفاده از نشانگرهاي لیزري بیان داشت: طي شش ماه گذشته موارد 
متعددي از کودکان را داشته ایم که بر اثر بازي با این لیزرها، بینایي آنها 

از بین رفته است. 

نيره ساري
  گزارش  2

فراهم کردن تحصيل رايگان همگاني 
وظيفه اساسي دولت است

معاون آم��وزش متوس��طه وزارت آموزش و پرورش مي گوید ش��مار 
متقاضیان کنکور کاهش یافته و از یک میلیون و 7۰۰ هزار نفر به 8۰۰ 

هزار نفر رسیده است. 
علي زرافشان از کاهش کنکوري ها خبر داده و گفته که کاهش جمعیت 
دانش آموزي به آموزش عالي رس��یده تا جایي که داوطلبان کنکور از 
یک میلیون و 7۰۰ هزار به 8۰۰ هزار نفر در س��ال هاي اخیر رس��یده 

اس��ت. 
وي کاهش جمعیت متقاضیان دانش��گاهي را باعث رونق کسب و کار 
دانسته و گفته که »پس��ران دریافته اند راه اشتغال لزوماً از تحصیل در 
دانشگاه نمي گذرد. طبق اعلام وزارت کار 67 درصد ش��اغلان کشور 

داراي مدرك دیپلم یا پیش دانشگاهي هس��تند.«
زرافشان با اعلام اینکه بیش از 6۰ درصد فارغ التحصیلان دانشگاه ها در 
مشاغل مرتبط با رشته تحصیلي شان کار نمي کنند، اضافه کرد: »در واقع 
سرمایه کشور چند سالي در راستاي تربیت افراد در رشته هایي صرف 
مي شود که بازار کاري ندارد. البته این موضوع به تغییر هرم جمعیتي 

کشور و کاهش شدید میزان داوطلبان دانشگاه ها باز مي گردد.«
اینطور که معاون آموزش متوس��طه گفته، آمار دانش آموزان از 55۰ 
هزار نفر در پایه سوم متوس��طه نظري یک مرتبه به 4۳۰ هزار نفر در 
دوره پیش دانش��گاهي کاهش یافته و افراد با م��درك دیپلم وارد بازار 

کار مي شوند. 
این مقام وزارت آموزش و پرورش اما کاهش شمار متقاضیان دانشگاهي 
را موقتي خوان��ده و گفته که »بن��ا بر پیش بیني ه��اي تغییر حرکت 
جمعیتي تا 1۰ سال دیگر دوباره به جمعیت 17 میلیوني دانش آموزي 
برمي گردیم و دوباره با درخواس��ت زیاد براي ورود به دانشگاه مواجه 

مي شویم.«
در حال حاضر کسب درآمد و شغل داشتن دلیلي است که موجب شده 
تحصیلات پایه براي نوجوانان جذابیت نداش��ته باش��د. از طرف دیگر 
همگرا نبودن کیفیت تحصیل و ظرفیت رش��ته هاي تحصیلي با بازار 
کار موجب شده تا دانش آموختگان در مشاغل مرتبط با تحصیلاتشان 

فعال نباشند. 
همچنین به گفته رئیس سازمان س��وادآموزي ایران، توجه به نمودار 
نرخ مرگ و میر کودکان زیر س��ه سال و مقایس��ه آن با نمودارِ سطح 
سواد والدینشان نشان مي دهد که بیماري ها یا عوارض منجر به فوت 
در کودکان سنین پایین براي آنهایي که مادرشان بیسواد است، بالاتر 

است. 
به گفته باقرزاده، رئیس سازمان س��وادآموزي در فاصله سال هاي 91 
تا 95، حدود ۳ درصد نرخ باسوادي رش��د کرده؛ یعني سه برابر مدت 
15ساله دنیا. همچنین 1/5میلیون نفر از آمار بیسوادي کم شده است؛ 

سال 86 تا 9۰ نرخ باسوادي ۰/۲ درصد افزایش یافته است. 
به گفته وي، طبق نتایج سرشماري عمومي نفوس و مسکن سال 1۳95، 
در گروه سني 1۰ تا 49 سال بالغ بر ۲ میلیون و 7۰۰ هزار نفر بیسواد 
شناسایي شده اس��ت که حدود 4۰۰ هزار نفرش��ان را اتباع خارجي 
تش��کیل مي دهند، اما در مجموع در همه گروه هاي سني 8میلیون و 

8۰۰ هزار بیسواد مطلق و 11 میلیون کم سواد در کشور داریم. 
فقر خانواده و نداشتن تمکن مالي براي خرج تحصیل، مشارکت فرزندان 
در اقتصاد خانواده، مشکلات فرهنگي، مهاجرت هاي فصلي و نداشتن 

شناسنامه از دلایلي است که کودکان را از مدرسه رفتن باز مي دارد. 
نانوشته پیدا است در اصل س��وم از فصل اول قانون اساسي جمهوري 
اس��لامي که به طور کلي به وظایف دولت اش��اره ش��ده، آمده اس��ت: 
»آموزش و پرورش و تربیت بدني رایگان براي همه در تمام س��طوح و 

تسهیل و تعمیم آموزش عالي.« 
آموزش ابتدایي همگاني در ایران بر اساس قانون اجباري است و دولت 
وظیفه دارد تا امکانات لازم براي آن را لااقل تا پیش از ورود به دانشگاه 

فراهم آورد. 
اما نباید از این نکته هم غافل شد که اجباري کردن تحصیل براي همه، 
علاج کم س��وادي ایرانیان نیس��ت؛ دانش آموزي که وضعیت بازار کار 
فارغ التحصیلان دانشگاهي را مي بیند و یا در خانواده و اطرافیانش یکي 
دو بیکار تحصیلکرده وجود دارد، معلوم است که در همان سنین کودکي 
کار کردن را بر درس خواندن ترجیح مي دهد. بهبود وضعیت کسب و 

کار، اقدام اصلي براي مبارزه با کم سوادي و بیسوادي است. 

رونمايي از روبات هاي اطفاي حريق
رئيس كميت�ه ملي رب�وكاپ اي�ران با بي�ان اينكه تحقق ش�عار 
امس�ال در گروي كارب�ردي كردن دانش اس�ت، گف�ت: از روبات 
اطف�اي حري�ق و روبات ه�اي انس�ان نما رو نماي�ي مي ش�ود. 
مرتضي موس��ي خاني در نشست خبري س��یزدهمین دوره مسابقات 
بین المللي ربوکاپ آزاد ایران با بیان اینکه براي این دوره از مس��ابقات 
779 تیم ثبت ن��ام کردند و ۳8 تیم خارجي ه��م در این بخش حضور 
داشتند، اما نهایتاً 478 تیم پذیرفته ش��دند، گفت: کشورهاي ترکیه، 
آلمان، چین، هلند، امریکا، فرانسه، انگلیس، پرو، هند، سنگاپور و کره 

در این دوره از مسابقات شرکت مي کنند. 
رئیس کمیته ملي ربوکاپ ایران درباره پذیرش تیم هاي دانش آموزي 
در این دوره از مسابقات متذکر شد: تا سال گذشته میزان پذیرش 5۰ 
درصد بود، اما در این دوره به 75درصد رسیده است، همچنین لیگ هاي 
کاربردي مانند روبات هاي اطفاي حریق را به این بخش اضافه کرده ایم 

که از آن رونمایی شد.  
موس��ي خاني افزود: روبات اطفاي حریق قادر اس��ت در دماي بالا که 
هزار درجه سانتیگراد اس��ت، نقش آفریني کند و فاز دوم آن نیز قادر 
است دماي هزار و ۳۰۰ درجه سانتیگراد را تحمل کند.  وي با اشاره به 
اینکه مسابقات ربوکاپ محلي براي عرضه آخرین دستاوردهاي علمي 
نخبگان کشور است، ابراز کرد: این دوره از مسابقات در قالب ۲۰ لیگ 
دانش آموزي، دانشجویي و کاربردي از امروز تا 18 فروردین ماه جاري 

در نمایشگاه بین المللي تهران برگزار مي شود. 

 انجام واکسيناسيون تكميلي فلج اطفال
 از 18 تا 20 فروردين 

رئي�س اداره بيماري ه�اي قابل پيش�گيري ب�ا واكس�ن از انجام 
عمليات تكميلي فلج اطفال 18 تا 20 فروردين ماه خبر داد و گفت: 
يك ميليون و 100 هزار كودك در اين مدت واكس�ينه مي ش�وند. 
سید محس��ن زهرایي از انجام عملیات واکسیناس��یون تکمیلي فلج 
اطفال در تاریخ 18 تا ۲۰ فروردین خبر داد و گفت: نوبت دوم عملیات 
ایمن سازي تکمیلي فلج اطفال با استفاده از واکسن خوراکي فلج اطفال 
از س��اعت 8 صبح روز 18 فروردین تا ۲۰ فروردین 1۳97 در سراسر 
کشور انجام مي شود و نزدیک به یک میلیون و یکصد هزار کودك زیر 
پنج سال صرف نظر از کامل بودن س��ابقه ایمن سازي، طي این هفته 

مجدد واکسینه مي شوند.  
وي افزود: نوبت اول این عملیات در مناطق جنوبي کشور در تاریخ 8 تا 

5 اسفند 1۳96 با پوشش کامل انجام شد. 
رئیس اداره بیماري هاي قابل پیش��گیري با واکسن خاطرنشان کرد: 
بیشترین خطر بازگشت بیماري فلج اطفال در استان هاي هرمزگان، 
کرمان و سیستان و بلوچس��تان اس��ت، لذا در تمام مناطق شهري و 

روستایي این استان ها عملیات خانه به خانه انجام مي شود. 


